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Protokół nr 35/21 

z posiedzenia Komisji Oświaty, Kultury i Spraw Społecznych odbytego 

w dniu 04 listopada 2021 r. od godz. 15:00 do godz. 16:53 w Pałacu 

Kawalera w Świerklańcu.  

 

Obecni według załączonej listy. 

 

Posiedzeniu przewodniczył Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury i Spraw Społecznych radny 

Jacek Grysko, który przywitał przybyłych członków Komisji oraz gości i otworzył posiedzenie. 

 

1. Otwarcie posiedzenia. 

2. Dyskusja na temat gminnego programu rozwiązywania problemów alkoholowych 

i przeciwdziałania narkomanii. 

3. Dyskusja na temat zmiany Regulaminu przyznawania nagrody „Gracja”. 

4. Zakończenie. 

 

Ad. 2.  

Pani Anna Wesołowska, Pełnomocnik Wójta Gminy ds. Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii, przedstawiła najważniejsze informacje z zakresu 

realizacji Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowym oraz 

Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii. Dodała, że oba Programy zostały sporządzone 

zgodnie z obowiązującymi przepisami prawa. W dalszej części poinformowała, że w październiku 

bieżącego roku prace w zmienionym składzie rozpoczęła Gminna Komisja Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych. Następnie poinformowała, że w zakresie realizacji zapisów 

wymienionych Gminnych Programów prowadzona jest szeroka współpraca z organizacjami 

pozarządowymi.  
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Radny Kazimierz Flakus wyraził swoją opinię, że propozycja rozszerzenia Gminnego Programu 

Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowym przedstawiona w materiałach dołączonych 

do systemu eSesja, jest zgodna z obowiązującymi przepisami prawa. Jednak, aby móc wprowadzić 

ją w życie należy ustalić kwestie techniczne ich funkcjonowania oraz sposób finansowania 

zaproponowanych działań. W dalszej części odniósł się do tematu rozwiązywania codziennych 

problemów i asertywności oraz wynikających z nich ucieczek w używki. Następnie wyraził swoją 

opinię, że przedstawiona propozycja może przynieść zamierzony efekt, ponieważ posiada 

wszystkie niezbędne aspekty psychologiczne oraz umożliwia rozwiązanie problemu 

z wykorzystaniem ciekawych i angażujących metod, co jest lepszym rozwiązaniem w porównaniu 

z ankietowaniem i prowadzeniem standardowych działań edukacyjnych. W dalszej kolejności 

przedstawił ogólne przykłady dotyczące problemów alkoholowych wśród młodzieży. Zaznaczył, że 

jest zwolennikiem profilaktyki zajęciowej, ponieważ przez zaangażowanie młodzieży w jakąś 

aktywność lub działanie artystyczne, można pokazać dziecku w czym jest dobre i odciągnąć tym 

samym uwagę od wszelkiego rodzaju używek. Dodał, że przed wprowadzeniem zaproponowanego 

rozwiązania, należałoby przeprowadzić próbę np. w jednej szkole. Następnie wyraził swoja opinię, 

że we wszystkich działaniach profilaktycznych powinni brać udział również rodzicie, ponieważ ze 

względu na ich brak zainteresowania własnym dzieckiem, dochodzi do zwiększenia ilości prób 

samobójczych wśród młodzieży.  Zaznaczył, że próby samobójcze nie dotyczą wyłącznie osób, 

które korzystają z różnych używek, a bardzo często są związane z depresją lub brakiem akceptacji 

samych siebie.  

 

Pani Anna Wesołowska, Pełnomocnik Wójta Gminy ds. Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii, wyraziła swoją opinię, że obecnie prowadzone są 

jedynie rozmowy dotyczące możliwości rozszerzenia obowiązujących programów o dodatkowe 

działania, w związku z tym, szczegółowe informacje związane z ich potencjalnym wdrożeniem będą 

realizowane w późniejszym terminie. W dalszej części wyraziła swoje zastanowienie, czy tego typu 

forma działania sprawdzi się w tak małej gminie, jaką jest Gmina Świerklaniec, ponieważ występuję 

wiele przypadku, w których dzieci się wytykają i dokuczają dobie z powodu problemów m.in. 

alkoholowych występujących w rodzinie oraz wśród ich bliskich. W dalszej części wyraziła chęć 

zapoznania się z proponowanymi rozwiązaniami.  
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Radny Kazimierz Flakus poinformował, że w swojej wypowiedzi miał na myśli to, aby 

przedstawiono szersze informacje na temat zaproponowanego rozwiązania, ponieważ przekazana 

informacja stanowi jedynie ogólny zarys planowanych zadań. Zaznaczył, że profilaktyka zajęciowa, 

należy do najbardziej skutecznych metod.  

 

Radny Michał Nolewajka wyraził swoją opinię, że obecnie obowiązujące Programy Profilaktyki 

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii, od wielu lat bardzo 

dobrze sprawdzają się w praktyce i umożliwią realizację wielu ciekawych zadań. Nadmienił, że 

mimo wszystko należy być otwartym na nowe propozycje, dlatego dobrze zapoznać się ze 

szczegółami zaproponowanych działań, jednak, jeżeli zostanie podjęta decyzja o ich wprowadzeniu 

do realizacji, należy rozpocząć od pilotażu, ponieważ nie ma pewności, czy w gminie sprawdzi się 

to w praktyce.  

 

Przedstawiciele Grupy „Kolektyw”, przedstawili szczegółowe informacje dotyczące możliwości 

realizacji działań profilaktycznych opartych na przedsięwzięciach artystycznych z elementami 

arteterapii. W dalszej części przedstawiono problemy, z którymi zmaga się młodzież oraz efektami 

jakie przyniosło przeprowadzenie arteterapii, a także posiadane doświadczenie w omawianym 

zakresie.  

 

Pani Anna Wesołowska, Pełnomocnik Wójta Gminy ds. Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii, zwróciła się z zapytaniem, w jaki sposób 

prowadzony byłby nabór osób do udziału w zajęciach, czy następowałoby to w oparciu o kontakt 

z pedagogami szkolnymi, czy w wyniku ogłoszenia otwartego. W dalszej części, poinformowała, że 

w Gminie Świerklaniec młodzież posiada możliwość skorzystania z wielu zajęć dodatkowych oraz 

realizacji swoich zainteresowań przez zajęcia realizowane przez Urząd Gminy, 15 klubów 

sportowych, Gminny Ośrodek Kultury. Następnie zwróciła się z zapytaniem, czy jeżeli do udziału 

w zajęciach zgłosi się np. 50 osób, czy będą one mogły wszystkie uczestniczyć w zajęciach, czy z ich 

grona zostanie wybrana grupa osób, które najbardziej potrzebują wsparcia. Dodała, że kolejną 

kwestią, którą należy ustalić jest lokalizacja, w której byłby prowadzone takie zajęcia, ponieważ nie 

powinny być one prowadzone w centrum, a wskazana lokalizacja powinna gwarantować dyskrecję.  
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Przedstawicielka Grupy „Kolektyw”, poinformowała, że nabór osób, które mogłyby wziąć udział 

w prowadzonych zajęciach następowałoby przez rozpoczęcie współpracy z Ośrodkiem Pomocy 

Społecznej. W dalszej części poinformowała, że jeżeli chęć udziału w zajęciach zgłosiłoby 50 osób, 

to wszyscy mogliby wziąć w nich udział, ponieważ grupa „Kolektyw” składa się z 5 osób. Dodała, że 

na początku zajęć następuję dokonanie rozpoznania odnośnie zakresu problemu oraz jego 

wielkości.  

 

Przedstawicielka Grupy „Kolektyw”, poinformowała, że zajęcia mogłyby się odbywać w sali 

znajdującej się w kajkowni zlokalizowanej w Parku w Świerklańcu. W dalszej części poinformowała, 

że lokalizacja ta jest idealna ze względu na dyskrecje i poczucie intymności. Nadmieniła, że można 

rozważyć wynajęcie zaprzyjaźnionej firmy transportowej, która dowoziłaby dzieci do miejsca 

prowadzenia zajęć, aby zapewnić im pełne poczucie bezpieczeństwa. W dalszej części 

poinformowała, że zajęcia opierają się na różnych blokach tematycznych, które pozwalają na 

wybór najlepszego sposobu przepracowania trudnych emocji np. przez teatr, rysunek, śpiew itp. 

Zaznaczyła, że najważniejszym etapem jest finał projektu, w którym wszystkie prowadzone grupy 

łączą się i przedstawiają swoje osiągnięcia. Nadmieniła, że wstępnie program profilaktyki 

z wykorzystaniem arteterapii został zaplanowany na okres pół roku, jednak istnieje możliwość jego 

wydłużenia np. do roku. W dalszej części wyraziła swoją opinię, że dzieci posiadające różnego typu 

problemy mogą nie odnaleźć się na zajęciach prowadzonych przez Gminny Ośrodek Kultury lub 

kluby sportowe, ponieważ biorą w nich udział również dzieci nie posiadające problemów, 

natomiast zajęcia z arteterapii tworzą bezpieczną, nie oceniającą przestrzeń, w których dzieci 

mogą się otworzyć i znaleźć swoją pasję, która pomoże im zmierzyć się z problemami oraz wyrazić 

swoje uczucia.  

 

Pani Barbara Mateja, Sekretarz Gminy, poinformowała, że niniejsze posiedzenie Komisji miało na 

celu rozważenia możliwości wprowadzenia zmian w obowiązujących programach, natomiast 

obecnie prowadzona dyskusja opiera się już na realizacji zadania. W dalszej części zwróciła się 

z zapytaniem, czy zmiany będą wprowadzone na wniosek Komisji Oświaty, Kultury i Spraw 

Społecznych, czy będzie to obywatelska inicjatywa uchwałodawcza, która wiąże się z dodatkowymi 

działaniami związanymi m.in. z koniecznością zebrania podpisów minimum 200 mieszkańców. 

W dalszej części poinformowała, że projekt uchwały w sprawie wprowadzenia omawianych 
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Programów przedstawia Wójt Gminy, który odpowiada również za ich realizację, po ich podjęciu 

przez Radę Gminy Świerklaniec. W dalszej części zwróciła się z zapytaniem, czy w Programie należy 

zawrzeć szczegółowe informacje dotyczące ich realizacji, czy są w nim zawarte ogólne informacje. 

Zaznaczyła, że szczegóły dotyczące realizacji Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych, będzie można ustalać dopiero w przyszłym roku po uchwaleniu Programu na 2022 

rok. Zaznaczyła, że za jego realizację odpowiada Wójt Gminy, natomiast Komisja może 

zaproponować pewne rozwiązania. 

 

Pani Anna Wesołowska, Pełnomocnik Wójta Gminy ds. Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii, potwierdziła zdanie przedstawione przez 

Sekretarza Gminy. Następnie przedstawiła sytuację, która obecnie występuję w kajakowni 

zlokalizowanej w Parku w Świerklańcu. W dalszej części zwrócił się z zapytaniem, dotyczącym 

kosztów realizacji zaproponowanych rozwiązań i działań oraz na jakiej podstawie byłaby 

prowadzona współpraca.  

 

Radny Jacek Grysko poinformował, że wstępnie dokonał ustalenia w jaki sposób można dokonać 

zmiany w Programie Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. W dalszej części 

wyraził swoją opinię, że ciekawość tematu i zaproszonych gości sprawiła, że dyskusja wyszła poza 

główny temat.  

 

Radny Łukasz Janas wyraził swoją opinię, że takie zajęcia są bardzo potrzebne młodzieży, 

szczególnie w obecnych czasach, gdy z powodu pandemii, wiele osób było odseparowanych od 

swoich grup rówieśniczych. Ponadto, przez separację wiele problemów się pogłębiło. W dalszej 

części poinformował, że aby dzieci mogły uczestniczyć w tego typu zajęciach niezbędne będzie 

uzyskanie zgody opiekunów prawnych, a bardzo często dochodzi do sytuacji, w której dzieci chcą 

uczestniczyć w zajęciach, jednak ze względu na brak zgody rodziców nie mogą brać w nich udziału. 

Nadmienił, że w związku z tym może pojawić się problem z naborem do grup zajęciowych. 

Ponadto, trudno oszacunkować, ile osób może brać udział w zajęciach, w związku z tym trudno 

określić z jakimi kosztami będzie się wiązać prowadzenie takich zajęć.  
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Radny Michał Nolewajka zwrócił się z zapytaniem, z jakimi kosztami wiąże się prowadzenie 

omawianych zajęć. W dalszej części przedstawił fragment obowiązującego Programu i wyraził 

swoją opinię, że najprawdopodobniej do możliwości prowadzenia zajęć z arteterapii wystarczy 

wprowadzić do niego małe modyfikacje. 

 

Pani Barbara Mateja, Sekretarz Gminy, poinformowała, że Program nie ustala szczegółowego 

sposobu jego realizacji. W dalszej części poinformowała, że istnieje możliwość ich realizacji przy 

współpracy z podmiotami zewnętrznymi. Nadmieniła, że za realizację uchwały odpowiada Wójt 

Gminy, jednak Komisja Rady Gminy może zawnioskować o zastosowanie danych rozwiązań.  

 

Radny Michał Nolewajka wyraził swoją opinię, że dla realizacji przedstawionych zajęć nie jest 

konieczna zmiana przepisów przedstawionych w obecnie obowiązującym Programie. Natomiast 

należy podjęć czynności w przyszłym roku na etapie realizacji Programu Profilaktyki 

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. 

 

Przedstawicielka Grupy „Kolektyw” poinformowała, że po podjęciu decyzji o realizacji zajęć 

w Gminie Świerklaniec zostanie przygotowany szczegółowy kosztorys.  

 

Przedstawicielka Grupy „Kolektyw” poinformowała, że prowadzone są działania zmierzające do 

utworzenia stowarzyszenia, co umożliwiłoby realizację proponowanych zajęć. W dalszej części 

wyraziła swoją opinię, że co do naboru osób do udziału w zajęciach nie ma określonej konkretnej 

metody, ponieważ należy zachować szczególną ostrożność, aby prowadzone działania nie 

skrzywdziły nikogo. Nadmieniła, że w tym zakresie niezbędna będzie współpraca z Urzędem 

Gminy, gminnymi placówkami oświatowymi oraz Ośrodkiem Pomocy Społecznej. Następnie 

wyraziła swoją opinię, że propozycja dotycząca przeprowadzenia w pierwszej kolejności programu 

pilotażowego, jest dobrym rozwiązaniem.  

 

Radny Kazimierz Flakus wyraził swoja opinię, że w bieżącym roku podjęcie działań w tym zakresie 

nie będzie możliwe do realizacji. W dalszej części poinformował, że grupa „Kolektyw” jest 
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nieformalna, w związku z tym, aby móc podjąć działania, należy uregulować wszystkie aspekty pod 

względem formalno – prawnym. Następnie wyraził swoją opinię, że powinien zostać stworzony 

program, który w sposób szczegółowy określałby sposoby realizacji zajęć i ich założenia. Dodał, że 

do prowadzenia terapii zajęciowej niezbędne jest posiadanie uprawnień i odpowiedniego 

wykształcenia. 

 

Pani Anna Wesołowska, Pełnomocnik Wójta Gminy ds. Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii, zwróciła się z prośbą o przygotowanie 

kosztorysu, aby mieć podstawę do prowadzenia dalszych rozmów w zakresie możliwości realizacji 

proponowanych zajęć.  

  

Radny Michał Nolewajka wyraził swoją opinię, że Program Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych obowiązujący w Gminie Świerklaniec jest idealny, ponieważ obejmuje różne 

możliwości realizacji jego założeń. Dodał, że po przeprowadzeniu sformalizowania się grupy 

i przedstawieniu kosztorysu będzie można rozważyć nawiązanie współpracy.  

 

Pani Anna Wesołowska, Pełnomocnik Wójta Gminy ds. Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii, poinformowała, że do realizacji zajęć nie ma 

konieczności formalizowania powstałej grupy, ponieważ istnieje możliwość zawarcia umowy 

zlecenia z osobami fizycznymi, na podstawie, której mógłby zostać zrealizowany program 

arteterapii.  

 

Pani Barbara Mateja, Sekretarz Gminy, poinformowała, że Rada Gminy nie ma właściwości do 

narzucenia Wójtowi Gminy sposobu realizacji uchwał, ponieważ zgodnie z ustawą o samorządzie 

gminnym należy to do jego kompetencji. Dodała, że można przeprowadzić rozmowy w tym 

zakresie sugerując pewne rozwiązania, ponieważ Wójt Gminy jest otwarty na propozycje 

dotyczące nowych rozwiązań i pomysłów.   
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Ad. 3. 

Pan Benedykt Guzy, Specjalista ds. Promocji Gminy i Współpracy z Mediami, poinformował, że na 

posiedzeniu, które odbyło się w miesiącu czerwcu, Komisja Oświaty, Kultury i Spraw Społecznych 

zawnioskowała o zmianę Regulaminu przyznawania dorocznej nagrody Gminy Świerklaniec za 

osiągnięcia w dziedzinie twórczości artystycznej, upowszechniania i ochrony kultury, czyli 

tzw. Gracji. Dodał, że rozpoczęły się prace zmierzające do wprowadzenia modyfikacji treści 

wspomnianego Regulaminu. Nadmienił, że proponowane zmiany zostały przedstawione 

w dokumencie zamieszczonym w systemie eSesja.  

 

Radny Kazimierz Flakus wyraził swoją opinię, że jest przeciwny temu, aby nagroda „Gracji” 

przybrała formę ogólną dla osób zasłużonych, ponieważ należy nagradzać osoby, które swoim 

postępowaniem promują kulturę i wykonują to z ogromną pasją.  

 

Pani Barbara Mateja, Sekretarz Gminy, poinformowała, że w obrocie prawnym funkcjonuje 

uchwała w sprawie przyjęcia Regulaminu nadawania tytułu „Honorowy Obywatel Gminy 

Świerklaniec”, gdzie § 1 ust. 1 Regulaminu: „Nadanie tytułu „Honorowy Obywatel Gminy 

Świerklaniec", zwanego dalej tytułem, jest wyrazem najwyższego wyróżnienia i uznania zasług dla 

Gminy Świerklaniec, nadawanym przez Radę Gminy Świerklaniec.” W związku z tym, po zmianach 

wprowadzonych do Regulaminu przyznawania nagrody „Gracja” dojdzie do pokrycia się 

wskazanych wyróżnień. Następnie przedstawiła procedurę uchwalania tego typu uchwał. 

W dalszej części zadeklarowała chęć współpracy przy prowadzeniu modyfikacji Regulaminu 

przyznawania omawianej nagrody.  

 

Po przeprowadzonej dyskusji Komisja Oświaty, Kultury i Spraw Społecznych, postanowiła, że 

Regulamin przyznawania dorocznej nagrody Gminy Świerklaniec za osiągnięcia w dziedzinie 

twórczości artystycznej, upowszechniania i ochrony kultury pozostanie w obecnym brzmieniu, 

jednak należy zwiększyć promocję, aby jak najwięcej osób mogło otrzymać niniejsze wyróżnienie 

oraz aby informacja o możliwości złożenia wniosku była szeroko rozpowszechniona.  
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Ad. 4.  

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury i Spraw Społecznych 

o godz. 15:50 zamknął posiedzenie. 

Na tym protokół zakończono. 

Protokołowała: B. Bzdziuch 

 

   
Przewodniczący Komisji Oświaty,  

Kultury i Spraw Społecznych 

                                                                                           (-) Jacek Grysko 

 

 

 

 

 


